

论著

## COX-2抑制剂(NS-398)对结肠癌HT-29细胞体外侵袭力的作用及CD44v6、nm23-H1基因的调节

贾晓青, 阎明, 孟繁立, 钟宁, 夏光涛, 李延青, 张尚忠<sup>△</sup>

山东大学 齐鲁医院消化科, 山东 济南 250012

收稿日期 2004-3-9 修回日期 2004-6-18 网络版发布日期 2009-11-25 接受日期 2004-6-18

**摘要** 目的: 研究NS-398对结肠癌HT-29细胞体外侵袭力的作用及CD44v6、nm23-H1基因的调节。方法: 通过流式细胞仪检测COX-2和CD44v6的表达, MTT检测细胞活性, 改良的Boyden小室法观察HT-29细胞侵袭重组基底膜的能力, RT-PCR观察nm23-H1 mRNA的表达。结果: HT-29细胞COX-2表达阳性, 0.1、1.0、10 μmol/L NS-398可显著抑制HT-29细胞侵袭重组基底膜的能力, 且上述作用与NS-398的毒性作用无关。NS-398可下调CD44v6的表达, 上调nm23-H1 mRNA的表达。结论: NS-398具有抑制结肠癌细胞HT-29体外侵袭力的作用, 下调CD44v6的表达和上调nm23-H1 mRNA的表达可能是其作用机制。

**关键词** [HT-29细胞](#); [NS-398](#); [结肠肿瘤](#); [侵袭, 肿瘤](#); [CD44v6](#); [nm23-H1](#); [前列腺内过氧化物合酶](#)

分类号 [R735.35](#)

## Effect of NS-398 on invasion of colon cancer HT-29 cells in vitro and its regulation by CD44v6 and nm23-H1 genes

JIA Xiao-qing, YAN Ming, MENG Fan-li, ZHONG Ning, XIA Guang-tao, LI Yan-qing, ZHANG Shang-zhong

Department of Gastroenterology, Qilu Hospital, Shandong University, Jinan 250012, China

### Abstract

<FONT face=Verdana>AIM: To study the anti-invasive effect of NS-398 on colon cancer cell line HT-29 in vitro and its regulation by CD44v6 and nm23-H1 genes. METHODS: Flow cytometry was used to detect the expression of COX-2 and CD44v6 in HT-29 cells. MTT was used for cell survival rate tests. The modified Boyden chamber model was used for quantitative invasion assay. RT-PCR was used to detect the expression of nm23-H1 mRNA. RESULTS: Flow cytometry analysis showed that COX-2 was positive in HT-29 cells. NS-398 had significant inhibitory effects on invasion of HT-29 cells, which had no relation with its cytotoxicity. NS-398 down-regulated the expression of CD44v6 and up-regulated the expression of nm23-H1 mRNA. CONCLUSION: NS-398 has an anti-invasive effect on HT-29 cells in vitro. Down-regulation of CD44v6 and up-regulation of nm23-H1 may be its underlying mechanisms.</FONT>

**Key words** [HT-29 cells](#) [NS-398](#) [Colonic neoplasms](#) [Invasiveness](#) [neoplasm](#) [CD44v6](#) [nm23-H1](#) [Prostaglandin-endoperoxide synthase](#)

DOI: 1000-4718

通讯作者 张尚忠 [xiaoqingjia@126.com](mailto:xiaoqingjia@126.com)

### 扩展功能

#### 本文信息

- ▶ [Supporting info](#)
- ▶ [PDF\(2440KB\)](#)
- ▶ [\[HTML全文\]\(0KB\)](#)
- ▶ [参考文献](#)

#### 服务与反馈

- ▶ [把本文推荐给朋友](#)
- ▶ [加入我的书架](#)
- ▶ [加入引用管理器](#)
- ▶ [复制索引](#)
- ▶ [Email Alert](#)
- ▶ [文章反馈](#)
- ▶ [浏览反馈信息](#)

#### 相关信息

- ▶ [本刊中 包含“HT-29细胞; NS-398,结肠肿瘤; 侵袭,肿瘤; CD44v6; nm23-H1; 前列腺内过氧化物合酶” 的相关文章](#)
- ▶ [本文作者相关文章](#)

- [贾晓青](#)
- [阎明](#)
- [孟繁立](#)
- [钟宁](#)
- [夏光涛](#)
- [李延青](#)
- [张尚忠](#)